
  ابتدا درموردفعاليت هاي قبل از انقاب خود بطور مختصر توضيح دهيد؟
بسم الله الرحمن الرحيم.بنده متولد 1338، از يك خانواده مذهبي در اروميه هستم. پدرم در بازار كار مي كردند. خانواده ما هم به لحاظ مذهبي در 
شهرستان اروميه معروفند زيرا چند تا از مساجد قديمي كه در اروميه وجود دارد توسط پدر بزرگان و اجداد ما ساخته شده اند. مانند مسجد حاجي 
جواد و مسجد حاج ابوطالب، تا اين كه در سال 1356 در رشته رياضي در دبيرستان فردوسي اروميه فارغ التحصيل شدم. به دليل علاقه اي كه به رشته 
راه وساختمان )مهندسي عمران فعلي( داشتم در رشته مهندسي راه و ساختمان دانشگاه علم و صنعت قبول شدم. در مقطع دبيرستان به دليل مطالعه 
و ارتباطي كه با بعضي از دوستان مبارز داشتم توانستم با فضاي انقلابي آشنا شوم و اين خلاصه مي شد به مطالعه كتاب هاي  ايدئولوژيك يا كتاب هايي 
كه از مرحوم شريعتي به دستم مي رسيد و همچنين گوش كردن نوارهايي از شهيد مطهري، اما زماني كه وارد دانشگاه شدم فضاي ذهني ام كاملًا 
دگرگون شد. دانشگاه علم و صنعت چه قبل از انقلاب و چه بعد از انقلاب جزو دانشگاه هايي است كه فضاي سياسي بسيار قويي داشت. من در 

كنكور سال 56 جزو سه نفر اول استان در رشته رياضي بودم به همين دليل وارد شدنم به دانشگاه علم و صنعت را خواست خدا مي دانم.
  اعضاي خانواده فعاليت هاي انقابي انجام مي دادند و يا صحبتي در مورد اوضاع سياس�ي كش�ور وعملكرد شاه صورت 

مي گرفت؟
بله، غالباً در خانواده هاي مذهبي يك همچنين جوي وجود داشت و آنها نسبت به فرهنگ حاكم بر رژيم و بي عدالتي و ظلم ها و 
همچنين ضديت هايي كه با اسلام و احكام آن صورت مي گرفت ناراحت بودند. با همين تفكر زماني كه به دانشگاه رفتم به صورت 
عملي وارد عرصه مبارزاتي ش��دم. پس از ورود به دانشگاه جزو كادر مركزي انجمن هاي اسلامي قرار گرفتم، كارهاي مختلفي 
انجام مي دادم از جمله مسئوليت اجرايي گروه كوهنوردي دانشگاه را به عهده گرفتم ، در آن زمان گروه هاي مبارزاتي فعاليت 

زيادي در كوه داشتند.
فعاليت هاي ديگر از جمله پياده كردن نوار دفاعيات دوستان مبارز كه در دادگاه هاي رژيم شاه به زندان افتاده 
بودند، من اين دفاعيات را پياده و تكثير مي كردم. به ياد دارم يكي از آن دوس��تان ش��خصي به نام شهيد حاج 

بهرامي  بود كه خداوند  ايشان را رحمت كند، او در دي ماه سال 57 در تظاهرات سرچشمه شهيد شد.
  آيا توسط ساواك دستگير شديد؟

 دو س��ه مرتبه تحت تعقيب قرارگرفتم و هر دو بار فرار كردم البته نه  اين كه به اس��م من را بشناسند و 
بدانند كه دانشجو هستم.

 ما با شهيد بهشتي 
و شهيد باهنر هماهنگ بوديم

علم و صنعت، ماجراي تسخير و انقلاب فرهنگي 
به روايت سيدصادق محصولي

سيدصادق محصولي را با حضور در دولت نهم و دهم مي شناسند. قديمي ترها صادق محصولي را به عنوان فرمانده لشكر 
6 ش��هدا و عمليات استراتژيك كركوك مي شناس��ند اما او يكي از فعالان دانشجويي در روزهاي ابتدايي انقلاب بوده كه در انقلاب 
فرهنگي نيز نقش مهمي داشته است. روايت محصولي از انجمن اسلامي دانشگاه علم و صنعت و انقلاب فرهنگي را در ادامه مي خوانيد.
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شهيد باهنر 
دايي آقاي 
ثمره هاشمي 
 بودند، ما 
هم براساس 
رفاقتي كه با 
آقاي ثمره هاشمي 
 داشتيم 
ارتباط هايي با 
مرحوم باهنر 
پيدا كرديم. 
همچنين در 
جلسات شهيد 
مفتح در مسجد 
قبا شركت 
مي كرديم. در 
حال حاضر خيلي 
حضور ذهن 
ندارم اما بعدها 
با شهيد بهشتي 
و ديگران هم 
مرتبط شديم

  فق�ط به عنوان كس�ي ك�ه در تظاهرات ش�ركت 
مي كرديد؟

خير، فقط مشاركت در تظاهرات نبود. ساواك رد فعالين 
دركارهاي ديني و سياسي را مي زدند، بعدها متوجه شدم كه 
من را تعقيب مي كنند. در تظاه��رات هم گاهي چون براي 
فرار از دس��ت ساواك راهي نداش��تيم به خانه هاي مردم در 
اطراف دانشگاه مي رفتيم و خواهش مي كرديم كه ما را پناه 
دهند، آنها هم اس��تقبال مي كردند. اين گونه جريان ها چند 

مرتبه پيش آمد.
يكي از دفعات هم كه در دانشگاه تظاهرات راه انداختيم، 
چون گارد دانشگاه با ساواك هماهنگ بود و ارتش هم براي 
كمك به آنها وارد جريان شد مجبور شديم يك مدت آفتابي 
نش��ويم تا آبها از آسيب بيفتد. درتظاهرات 17 شهريور هم 
تقريب��اً تا غ��روب درگير بوديم، زخمي ها را به بيمارس��تان 
مي رس��انديم. ما جزو كس��اني بوديم كه ساعت شش صبح 
حركت كرديم تا به ترافيك برخورد نكنيم، همين كه آمديم 
سركوچه دانشگاه علم و صنعت تقاطع فرجام و خيابان خاور، 
آنجا متوجه شديم كه حكومت نظامي اعلام شده با اين حال 
سوار تاكسي شديم و به سمت ميدان شهدا حركت كرديم. 
در آنجا با دوستان مشغول سر و سامان دادن مردم شديم تا  
اين كه درگيري ها شروع شد كه خاطرات مربوط به خودش 
رادارد. خاطرات 17 شهريور خاطرات خيلي جالب و در عين 

حال تلخي است.
  يكي از آن خاطرات را تعريف مي كنيد؟

يك��ي از صحنه هايي كه به ياد دارم و البته جزو خاطرات 
ش��يرين اس��ت، يادم اس��ت در آن روز بعضي از دانشجوان 
طرفدارحزب توده در تظاهرات شركت كرده بودند. اما نكته 
قابل توجه  اين بود كه تا اولين تير ش��ليك ش��د همه  اينها 
فرار كردند، يك نفر از همين افراد كه هيكل درشتي داشت 
اولين كسي بود كه فراركرد هر چي گفتيم بابا كجا ميريد تازه 

اولشه، هيچ كدام نماندند.
بعد از  اين جريان ني��ز در تظاهرات هاي متعددي مانند 
قيطريه كه نماز عيد فطر را در خدمت دوستان بودم شركت 
مي كردم. در بعضي از فعاليت ها آشكار و بعضي هم به صورت 
مخفي حضور داشتم مثل شركت دركلاس هاي  ايدئولوژيك 

و جلسات سياسي.
  قبل از انقاب بيشتر با چه شخصيت ها و جريان هايي 

در ارتباط بوديد؟
شهيد باهنر دايي آقاي ثمره هاشمي بودند، ما هم براساس 
رفاقتي كه با آقاي ثمره هاشمي  داشتيم ارتباط هايي با مرحوم 
باهنر پيدا كرديم. همچنين در جلسات شهيد مفتح در مسجد 
قبا شركت مي كرديم. در حال حاضر خيلي حضور ذهن ندارم 

اما بعدها با شهيد بهشتي و ديگران هم مرتبط شديم.
  آق�اي احم�دي نژاد هم در اين جلس�ات ش�ركت 

مي كردند؟
بله، آقاي احمدي نژاد هم حضور داشتند.  ايشان در محله 
نارمك تهران ساكن بودندو براي خود جلساتي جدا داشتند. 
الزاماً به صورت مشترك همه جلسات با هم نبوديم، بعضي از 

جلسات مشترك بود و بعضي هم فرق مي كرد.
   درجلسات آقايان باهنر، بهشتي و مفتح،ايشان نيز 

حضور داشتند؟
 ايشان با شهيد باهنر و شهيد بهشتي ارتباط داشتند. اين 
جلسات به صورت كلاسي نبود. مثلاً فرض كنيد 2 يا 3 نفره 
خدمت آقايان مي رفتيم و دس��تورالعمل دريافت مي كرديم 
و يا  اين كه ش��بهاتي و يا سؤالاتي بود آنها را رفع مي كرديم. 
ملاقات ها  اين طوري نبود كه به صورت كلاس��ي باشد و40، 
50 نفر بنشينيم و درسي داده شود البته با آقايان ديگر به اين 
ش��كل كلاس��ي هم بود مثل كلاس هاي تفسير كه حضور 

داشتيم.
بعد هم به دنبال تظاهرات دانشگاهي و تظاهرات بيرون 
و ساماندهي و سازمان دهي اين ها تا اينكه انقلاب به اوج خود 
رس��يد و برگشتم شهرستان كه به دوستان در سر و سامان 

دادن تظاهرات كمك كنم. در اروميه اسلحه اي تهيه كردم و 
آن را در تظاهرات همراه خودم مي بردم تا در زمان درگيري 

از آن استفاده كنم.
   اسلحه را چگونه تهيه كرديد؟

 آن زمان تهيه اس��لحه امكانپذير بود. به راحتي مي شد 
از مناطق مرزي كردنشين اسلحه تهيه كرد، البته خطراتي 
هم داشت ولي به هر طريقي تهيه مي كرديم. در تظاهرات با 

خودم كلت حمل مي كردم.
  طرز استفاده از اسلحه را مي دانستيد؟

بعضي از دوس��تان از قبل آموزش ديده بودند همچنين 
ب��رادر بزرگترم كه در حين انقلاب س��رباز بودند به ما طرز 
اس��تفاده از س��لاح را ياد مي دادند. عده اي از دوستان نيز در 
خارج از كش��ور و لبنان آموزش ديده بودند و به ما يكسري 
از مقدمات جنگ چريكي را آم��وزش دادند. در اروميه اكثر 

تظاهرات به درگيري مسلحانه كشيده مي شد، حتي يك بار 
تانكي را جلوي مسجد اعظم آوردند و يك توپ هم به گنبد 
مسجد شليك شد كه بر اثر اصابت آن گنبد آسيب ديد كه 
مردم هم به سمت تانك هجوم بردند و راننده آن را كشتند. 
مردم مهاجمين را از پش��ت بام مسجد هدف قرار مي دادند. 
اغل��ب مردم مس��لح بودند، البته منظور مبارزين اس��ت كه 
دشمن جرأت نمي كرد خيلي راحت با مردم درگير شود اين 

روند ادامه داشت تا انقلاب پيروز شد.
  بعد از پيروزي انقاب چه كار كرديد؟

اروميه ماندم و در س��اماندهي اوضاع به دوستانم كمك 
كردم. اغلب نيروها را در كلانتري هاي شهرمستقر مي كرديم 
وخودمان نيز در كنار آنها مي مانديم زيرا ضدانقلاب هرشب 
در خيابان ه��ا به مردم تعرض مي كردن��د و آنها را به گلوله 
مي بستند. فرماندهان شهرباني اكثر كلانتري ها را تخليه كرده 
بودند و ما مجبور بوديم براي  ايجاد امنيت در شهر از نيروهاي 
ش��هرباني كه درجه پائيني داشتند به همراه مردم استفاده 
كنيم. اين همكاري در حدود دو س��ه هفته تا بعد از انقلاب 
ادام��ه پيدا كرد تا مقداري اوضاع آرام ش��د و من براي ادامه 

فعاليت در دانشگاه به تهران بازگشتم.
   براي اولين بار چه زماني امام را ديديد؟

ب��ار اول ما در قم خدمت امام رس��يديم. يادم اس��ت كه 
زماني كه آقاي مطهري را كه به ش��هادت رساندند، حضرت 
امام مجلس ياد بودي در مدرس��ه فيضيه قم برپا كردند. ما 
نيز همراه با دوستان دانشگاه به قم رفتيم تا در  اين مجلس 
شركت كنيم. البته صحبت هاي حضرت امام از تلويزيون هم 
پخش ش��د. بعد هم كه تشريف آوردند جماران و ما متعدد 

خدمت ايشان رسيديم.
  با توجه به  اين كه شما در اوايل انقاب جزو انجمن 
اسامي  دانشگاه بوديد، لطفاً در مورد تسخير سفارت 

امريكا صحبت كنيد؟
انجمن هاي اسلامي  بعد از انقلاب بسيار فعال شد، طبيعتاً 
انجمن اسلامي  دانشگاه علم و صنعت خيلي فعال بود تا جايي 
كه حتي يك مرتبه مقام معظم رهبري فرمودند دانشگاه علم 
و صنعت، فيضيه دانشگاه ها است. يك همچنين جو مذهبي، 

انقلابي و حزب اللهي بعد از انقلاب در دانشگاه حاكم شد.
انجمن هاي اسلامي دانشگاه هاي آن زمان با هم جلساتي 
گذاش��تند و يك مجموعه اي به نام دفتر تحكيم وحدت  را 
راه ان��دازي كردن��د، آن دفترتحكيم وح��دت تبديل به مقر 
نمايندگان دانش��گاه هاي مختلف ش��د و در آنجا تعدادي از 
نمايندگان دانش��گاه ها حدود چهار دانشگاه بدون در جريان 
گذاش��تن همه اعضا و نمايندگان دانش��گاه ها بحث تسخير 

سفارت امريكا مطرح و تصميم گيري كردند.
  چه كس�ي نماينده دانشگاه علم وصنعت در دفتر 

تحكيم وحدت بود؟
در ابتدا آقاي ثمره هاشمي بودند. متأسفانه بحث تسخير 
س��فارت امريكا كه در دفتر تحكيم ب��ه طور عمومي مطرح 
نشده بود وآن چهار دانشگاه معدود نمايندگان دانشگاه هاي 
ديگر، از جمله دانش��گاه علم وصنع��ت را در جريان كار قرار 
ندادند. يكسري مشكلات از قبيل حضور منافقين )سازمان 
مجاهدين خلق( كه به دنبال سوء استفاده از اين جريان بودند، 
به وجودآمد. جنبش مس��لمانان مبارز يعني گروه پيمان به 
دنبال سوء استفاده از اين قضيه شد، ما مخالف اين بوديم كه 
ناخالصي هايي كه مش��خص بودند و مي دانستيم كه آنها با 
انقلاب نيستند بيايند و از اين قضيه به نفع خودشان استفاده 
كنند و به قول معروف از اين نمد كلاهي براي خود درس��ت 

كنند.
  با اصل جريان هيچ كس مخالف نبود؟

مخالفتي با اصل جريان نبود.
  چون مطرح مي شود كه آقاي احمدي نژاد مخالف اين 

كار بوده اند؟
 اولاً  اين ك��ه آق��اي احمدي نژاد نماينده دانش��گاه علم 
وصنعت در دفتر تحكيم وحدت نبودند ثانياً اصلاً دانشگاه ما 

سؤال ويژه

آقاي احمدي نژاد هم جزو انجمن اسلامي 
 بودند؟

بله، در زمان ورود من به دانشگاه آقاي احمدي نژاد 
را  الان ايشان  شايد  شما  كه  دوستاني  از  و 
در  برقعي  آقاي  ثمره هاشمي  و  آقاي  بشناسيد، 

انجمن اسلامي فعال بودند.

اين دوستان مسئوليت خاصي داشتند؟

آنها جزو مسئولين انجمن اسلامي محسوب مي شدند، 
بطور نمونه آقاي مجتبي ثمره هاشمي  امام جماعت 
انجمن  بودند و حتي كساني كه در  كل دانشگاه 
اسلامي  عضو نبودند و فعاليت سياسي نداشتند 
اما بچه مسلمان بودند، براي نماز جماعت به مسجد 

مي آمدند. مسجد دانشگاه هم بسيار فعال بود.
اين فعاليت ها ادامه داشت تا  اين كه قضيه مقاله 
روزنامه اطلاعات پيش آمد. تظاهرات اوج گرفت 
و بعد جريان شهداي قم و تبريز و يزد و كرمان 
و... ادامه پيدا كرد. دوستان براي ساماندهي اين 
توجيه  قبيل  از  مي كردند  كمك  خيلي  فعاليت ها 
 كردن جوانان شهرستاني كه بسيار اهميت داشت. 
داخل  مبارزات  در  و  قضايا  در اين  طبعاً  هم  ما 

دانشگاه حضور داشتيم.
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را در جريان كار قرار ندادند تا كسي مخالف باشد يا موافق.
  نماينده دانشگاه ها در آنجا مي رفتند؟

بله، نماينده دانش��گاه ها در آنجا مي رفتند و جلسات به 
صورت هفتگي و مستمر در ساعات مشخص تشكيل مي شد. 
م��ن اصلاً يادم نمي آيد كه آقاي احم��دي نژاد با  اين قضيه 
مخالفت داشته باشد. در اين زمينه بايد با خود  ايشان صحبت 
كرد و چيزهايي در اين راستا امروزه مطرح مي شود. شايد براي 
بهره برداري سياس��ي امروز در مخالفت با دولت نهم مطرح 

مي شود.
   در بعض�ي از صحبت ها عنوان مي ش�ود كه آقاي 
احمدي نژاد مخالف تصرف سفارت امريكا بودند و در 
برابر اين طرح، صحبت هايي را در مورد تصرف سفارت 

شوروي عنوان كرده اند.
فكر مي كنم توضيحي كه دادم روشن بود. بعد از تسخير 
لانه جاسوسي آنچه كه مسلم است دانشگاه ها با اصل حركت 

مخالفت نكردند.
مخالفت هايي بعد از انجام تسخير لانه جاسوسي عنوان 
شد به خاطر روال كار بود كه در آنجا صورت مي گرفت. زيرا 
احس��اس مي شد كه نبايد لانه جاسوسي به يك دكان براي 
گروه هاي سياسي تبديل شود ولي متأسفانه  اين فرصت  ايجاد 
ش��د كه البته خود حضرت امام با آن مديريت عاليشان  اين 
مسئله را طوري جلو بردند كه در واقع اين گروه هاي سياسي 
مجبور شدند كه خودش��ان را از  اين داستان كنار بكشند و 
احس��اس كنند كه ماندن در آنجا سودي براي آنها نخواهد 
داشت. دقيقاً يادم است كه بعد از اين قضيه منافقين، جنبش 
مس��لمانان مبارز و حتي بعضي از كمونيست ها مي آمدند و 
براي بهره برداري سياسي از اين قضيه تلاش مي كردند. البته 
كمونيست ها داخل لانه جاسوسي نمي رفتند اما درجلوي در 
لانه بعضاً حضور پيدا مي كردند، چون ما توده اي هاي دانشگاه 
خودمان را مي شناختيم و مي ديديم كه طرفداران پيكار، راه 

كارگر و...در جلوي لانه حضور پيدا مي كردند.
   خود شما روز تسخير لانه جاسوسي در آنجا حضور 

داشتيد؟
خير من نبودم.

  اط�اع داريد آقاي احمدي نژاد حضور داش�تند يا 
خير؟

 خي��ر، فكر نمي كنم كه  ايش��ان هم اطلاع��ي از ماجرا 
داشتند.

  در مورد روند  ايجاد انقاب فرهنگي وبروز اختافات، 
لطفاً توضيحاتي بفرماييد.

در واق��ع بروز اختلافات از همان انقلاب فرهنگي بود. آن 
هم به  اين صورت بودكه بعضي از دانش��جويان دفتر تحكيم 
لانه جاسوس��ي را به عنوان يك دكان مي دانس��تند كه بايد 

حفظ شود و مخالف حركتي به نام انقلاب فرهنگي بودند.
در آن ش��رايطي ك��ه ضد انق��لاب مي رف��ت در گنبد، 
بلوچس��تان و... در اهواز به عنوان خلق عرب، در كردس��تان 
به عنوان خلق كرد، در گنبد به اسم خلق تركمن عليه نظام 
و انقلاب كه هنوز كاملاً تثبيت نش��ده بود مي جنگيد و بعد 
براي درمانش از امكانات بهداري دانشگاه استفاده مي كرد، از 
اتاق هاي دانشگاه به عنوان ستادش استفاده مي كرد يعني جو 
سياسي اين چنين بودكه دانشگاه يك مأمني براي گروه هاي 
مخالف انقلاب شده بود كه به راحتي مي آمدند و مي رفتند و 

سلاح مي آوردند. 
زماني كه انقلاب فرهنگي صورت گرفت از دفاتر اين گروه ها 
و طرفداران مجاهدين خلق يعني منافقين در دانشگاه ها كلي 
اسلحه پيدا ش��د، از آن طرف هم سيستم آموزشي دانشگاه 
هيچ تغييري نكرده بود. همان روش آموزش غربي با كتاب ها، 

مباني و همان متون.
مخصوص��اً در خصوص علوم انس��اني و  اينه��ا به همان 
س��بك خود باقي مانده بود. طبيعتاً باي��د در مورد فرهنگ 
هم انقلابي صورت مي گرفت تا در واقع محصول دانشگاه در 

خدمت انقلاب باش��د نه در خدمت غرب، زيرا قبل از انقلاب 
قرار بود  اين سيستم كسي را پرورش دهد كه در خدمت آن 
نظامي كه غرب تعريف كرده و يا شاه تعريف كرده بود باشد. 
طبيعتاً خيلي تغييرات لازم بود، وقتي بحث انقلاب فرهنگي 
مطرح شد نمايندگان بعضي از دانشگاه ها مخالف و بعضي از 

دانشگاه ها موافق بودند.
  تز انقاب فرهنگي از دانشگاه علم و صنعت بود؟

تز اصلي آن بله.
   ارائه دهنده  اين تز شخص خاصي بود؟

خير، ش��وراي انجمن بود. آن چيزي كه من يادم اس��ت 
كل دوستان يكي از دلواپسي هايشان اين بود كه بالاخره چه 
كار مي ش��ود كرد. هر روز اين قضيه تشديد مي شد و عرصه 
براي بچه هاي طرفدار انقلاب تنگ تر مي شد و روز به روز هم 
قضايا به شكلي پيش مي رفت كه در واقع گروه هاي مخالف 
انقلاب دائماً به اسم يك حزب جديد مي آمدند و از دانشگاه 
به عنوان مركز ستادشان اتاق يا سالن مي گرفتند و  اين داشت 
به صورت قانون مي شد. يك قانون نانوشته كه هر كسي يك 
حزب اعلام كرد مي تواند يك دفتر از دانشگاه بگيرد و همين 

طور بدون هيچ كنترلي پيش مي رفتند.
يعني ي��ك نوع حاكميت گروه ها بر دانش��گاه ها بود، نه 
حاكميت انقلاب بر دانش��گاه ها. ب��راي  اين كه  اين حاكميت 
تغيير كند و به حاكميت انقلاب بر دانش��گاه تبديل ش��ود، 
مستلزم  اين بود كه يك توقفي در وضعيت موجود ايجاد شود 
تا از يك طرف، به لحاظ آموزشي كه عرض كردم تمام متون، 
سيستم و روش ها، با آن محورهايي كه آنها دنبال مي كردند 
تغيي��ر كند و از طرف ديگر ب��ه دنبال اين بوديم كه يك جو 
مناسب براي كار آموزشي پيش آيد، يعني دانشگاه از حالت 
سياست زده صرف و آن هم مركزي عليه انقلاب نه در جهت 
انقلاب، تبديل شود به يك مركز آموزشي در خدمت انقلاب. 
مگر اصلاً رس��الت دانش��گاه غير از اين اس��ت؟ سياست 
بازي ه��اي مخالف نظام آن هم از نوع مس��لحانه اش يعني 
چريك هاي فدايي مسلحانه با نظام مي جنگيدند، منافقين 
مس��لحانه مي جنگيدن��د، خلق تركمن، خل��ق عرب، خلق 
فلان و... اينه��ا مردم تركمن و مردم ع��رب كه نبودند، اينها 
گروهك هاي��ي بودن��د كه با س��وء اس��تفاده از عنوان خلق 
تركم��ن و خلق عرب و خلق بل��وچ و خلق كرد، عليه نظام 
جنگ مي كردند و در دانشگاه هم كه مي آمدند و كار سياسي، 
عملياتي و حتي پشتيباني درماني خودشان را مي كردندو از 

امكانات دانشگاه استفاده مي بردند.
خوب هر عقل سليمي  اجازه  اين بهره برداري را نمي دهد 
و اگر خود دانشجوهاي انقلابي به فكر نباشند، چه كسي بايد 
كاري انجام دهد؟ متأسفانه  اين موضوع را بعضي از دوستان 
دفتر تحكيم كه بيشتر فكر مي كردند كه اين لانه جاسوسي 
مي بايست به صورت مركزي براي ادامه كار سياسي آنها ادامه 
داشته باش��د حاضر نمي شدند بپذيرند و با انقلاب فرهنگي 

مخالفت مي كردند.
علت  اين مخالفت ها براي ما روشن بود، آنها فكر مي كردند 
كه با راه اندازي  اين تز كه يك حركت انقلابي و دانش��جويي 
جديد به نام انقلاب فرهنگي بود، ديگر دكان لانه جاسوسي 
بس��ته خواهدش��د. زيرا بهره برداري سياس��ي از آن مي شد. 
انقلاب فرهنگي در واقع نه تنها معارض حركت تسخير لانه 

جاسوسي نبود بلكه مكمل آن هم محسوب مي شد.
آن نتيجه اي را كه انقلاب و امت مي خواس��ت از تسخير 
لانه جاسوسي گرفته شده بود، اما بقيه گروه ها وشخصيت ها 
داشتند س��وء استفاده ش��خصي مي كردند و طبيعي است 
زماني كه قضيه انقلاب فرهنگي مطرح ش��د مخالفت هايي 
صورت گرفت و هر چقدر صحبت كرديم نتوانستيم اجماع را 
بدست آوريم و در آخر زماني كه نتيجه گرفته نشد، دوستان 
دانشگاه هاي مختلف با هم تماس گرفتند و اينگونه يادم است 
كه گفتند اگر ش��ما شروع كنيد ما به دنبال شما مي آييم و 
 اين كار را شروع كرديم و دانشگاه هاي ديگر هم يكي پس از 

ديگري به انقلاب فرهنگي پيوستند.
  با امام در مورد انقاب فرهنگي صحبتي شد؟

 با امام صحبت نشد ولي با ياران امام كه از تصميم گيرهاي 
اصلي نظام بودند، مانند شهيد بهشتي، شهيد باهنر صحبت 

شد و آنها بسيار موافق بودند.
   با مقام معظم رهبري در اين زمينه صحبت شد؟

يادم نيس��ت. اما ايش��ان در جريان قرار گرفتند كه يك 
همچنين كاري صورت بگيرد، اما  اين كه برويم و نظر  ايشان 
را استعلام كنيم يادم نمي آيد. شايد دوستان ديگر  اين كار را 
كرده باشند اما يادم هست كه شهيد بهشتي و شهيد باهنر در 

جريان كار قرار گرفتند و اين كار را تأييد كردند.
  در بعضي گفته ها ادعا مي شود كه با بيت امام در قم 
خيلي تماس گرفته شد اما امام در اين زمينه پاسخي 
ندادند، با حاج احمد آقا مذاكره ش�د كه ايشان به امام 
بگويند، مي خواستم بدانم كه آيا اين صحبت ها صحت 

دارد؟
در حال حاضر من چيزي در ذهنم نيس��ت شايد اگر از 
آقاي ثمره هاشمي  و احمدي نژاد و ديگر دوستان سؤال شود 
نتيجه را بهتر بتوانند مطرح كنند زيرا آنها مسئوليت هماهنگي 
با ديگران را بر عهده داشتند. حداقل مطلبي كه يادم است،  
اين است كه آن زمان با شهيد با هنر و شهيد بهشتي صحبت 
شد و خيلي از آقايان آمدند دانشگاه و در مورد ضرورت چنين 
كاري سخنراني كردند از جمله آنها شهيد بهشتي بود كه من 
عكس آن سخنراني را دارم. حدود 500 الي 600 نفر در سالن 
شهيد ملك پور دانشگاه علم و صنعت جمع شدند كه شهيد 
بهش��تي در پشت ميزي نشس��ته اند و در كنار  ايشان بنده، 
شهيد مختاري و آقاي ثمره  هاشمي قرار گرفته ايم كه شهيد 
بهشتي در مورد اهميت  اين حركت سخنراني كردند و نوار آن 

نيز در انجمن اسلامي  دانشگاه موجود بود.
   آيا با ش�خصيت هاي ديگري در اين زمينه مذاكره 

شد؟
بله، با اف��راد زيادي صحبت كرديم. حتي به ياد دارم كه 
آقاي هاشمي رفسنجاني هم آمدند و در دانشگاه علم و صنعت 
صحبت كردند. بط��ور كلي حركت انقلاب فرهنگي يكي از 
بزرگترين خدماتي بود كه به انقلاب اس��لامي  شد. نيروهاي 
انق��لاب از درگي��ري با گروهك هاي مخال��ف انقلاب كه در 
دانشگاه حضور داشتند دچار فرسايش شده بودند و حركت 
انقلاب فرهنگي باعث آزاد شدن اين نيروها شد و آنها توانستند 

به راحتي روانه جبهه هاي جنگ شوند. 
طبيعي بود اثراتي كه انقلاب فرهنگي داش��ت در مدت 
بسيار كمي خود را نشان داد زيرا در جبهه هاي جنگ مشاهده 
مي كرديم اصلي ترين نيروهاي��ي كه جنگ را اداره مي كنند 
همين نيروهاي انقلابي، متدين و حزب اللهي در دانشگاه ها 

بودند كه با فراغ بال به ميدان هاي نبرد رفته بودند.
بس��تن دفاتر گروهك ه��اي ضد انق��لاب و گرفتن  اين 
امكان از آنها و همچنين  ايجاد زمينه مناس��ب براي طراحي 
آموزش��ي متناسب با انقلاب و نظام، مسئله اي بود كه بعدها 
خود حضرت امام در تش��كيل شوراي انقلاب فرهنگي برآن 
تأكيد داش��تند و  اين در واقع مهر تأييدي بود بر  اين كه  اين 
حركت يك حركت درست است و اهدافي كه دنبال مي شد، 
اهدافي اس��ت كه حض��رت امام تأييد مي كردن��د. زيرا امام 
با كس��ي شوخي نداش��ت و اگر عملكرد ما مورد پسند امام 
نبود  ايشان قطعاً اعلام مي كردند و ميسر شدن  اين حركت 
امكانپذير نبود. حضرت امام تمام فعاليت ها و جريانات را رصد 

و دنبال مي كردند.
حضرت امام از دانشگاه ها خيلي انتظار داشتند و در واقع 
شايد بتوان گفت اصلي ترين بار آينده انقلاب را روي دانشگاه ها 
و حوزه ها مي ديدند و  اين را بارها در سخنراني هايشان فرمودند 
و در واقع بيانشان  اين بود كه محصولي كه از اين دانشگاه ها در 
مي آيد بايد با انقلاب و اس��لام سازگاري داشته باشد و بتواند  

اين نظام را به پيش ببرد.

بعضي از 
دانشجويان 

دفتر تحكيم لانه 
جاسوسي را به 

عنوان يك دكان 
مي دانستند كه 
بايد حفظ شود 

و مخالف حركتي 
به نام انقلاب 

فرهنگي بودند
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